



ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ
ສະຖາບັນອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ
ບົດຄົ້ນຄວ້າຫຍໍ້ດ້ານນະໂຍບາຍ



ການຜະລິດກະສິກຳ ແລະ ການຄ້າ ໄລຍະເງິນກີບອ່ອນຄ່າ ແລະ ນໍ້າມັນແພງ



ສະຫຼຸບຫຍໍ້

ການປ່ຽນແປງຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນ ບວກກັບການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄານໍ້າມັນນັບແຕ່ຕົ້ນປີ 2022 ໄດ້ເຮັດໃຫ້ຕົ້ນທຶນການຜະລິດກະສິກຳເພີ່ມຂຶ້ນໂດຍສະເພາະແມ່ນຝຸ່ນເຄມີ ແລະ ຫົວອາຫານສັດທີ່ໄດ້ນຳເຂົ້າມາຈາກຕ່າງປະເທດ. ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຕົ້ນທຶນການຜະລິດລ້ຽງສັດໄດ້ເຮັດໃຫ້ລາຄາສິນຄ້າຊື່ນໝູ, ໄກ່ ແລະ ປາຕ່າງໆເພີ່ມຂຶ້ນທັງໝົດໃນເດືອນເມສາທຽບກັບເດືອນມັງກອນຂອງປີນີ້. ຜົນກະທົບຂອງຕົ້ນທຶນທີ່ສູງຂຶ້ນຍັງຈະກະທົບ ຕໍ່ລາຄາພືດຜັກໃນລະດູຜົນເກັບກ່ຽວລະດູຝົນຈະມາເຖິງ. ທັງໝົດໄດ້ກະທົບໂດຍກົງຕໍ່ຜູ້ບໍລິໂພກທີ່ຕ້ອງຊື້ໃນລາຄາທີ່ແພງຂຶ້ນທັງສິນຄ້າຜະລິດຢູ່ພາຍໃນ ແລະ ນຳເຂົ້າ.

ມາດຕະການແກ້ໄຂທີ່ຄວນພິຈາລະນາລວມມີ: ເພີ່ມອັດຕາດອກເບ້ຍທະນາຄານໃນຊ່ວງໄລຍະນີ້ໃຫ້ສູງຂຶ້ນເພື່ອດຶງດູດເງິນຕາຕ່າງປະເທດໃຫ້ເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານ, ຄຸ້ມຄອງການແລກປ່ຽນເງິນຕາຕ່າງປະເທດໃຫ້ເຂັ້ມງວດ, ສົ່ງເສີມການຊຳລະສິນຄ້າສິ່ງອອກໂດຍຜ່ານບັນຊີຢູ່ທະນາຄານພາຍໃນປະເທດ ແລະ ທຸກທຸລະກຳການຄ້າ-ບໍລິການຕ່າງໆຢູ່ພາຍໃນປະເທດຕ້ອງເປັນເງິນກີບ. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ການຜະລິດພາຍໃຫ້ສາມາດຫຼຸດຜ່ອນການນຳເຂົ້າ ແລະ ກຸ້ມຕົນເອງສຳລັບສິນ ຄ້າທີ່ມີຄວາມຈຳເປັນໃນຊີວິດປະຈຳວັນ. ສຸດທ້າຍແມ່ນສົ່ງເສີມການສົ່ງອອກສິນຄ້າທ່າແຮງຕ່າງໆເພື່ອເພີ່ມເງິນຕາຕ່າງປະເທດໃນລະບົບເສດຖະກິດຂອງປະເທດ.

ສະພາບການຜະລິດ ແລະ ການຄ້າ ໄລຍະ ເງິນກີບອ່ອນຄ່າ ແລະ ນໍ້າມັນແພງ

ໂດຍ ວຽງສະຫວ່າງ ທິບພະວິງ¹

ພາກສະເໜີ

ຜົນກະທົບຈາກພາຍນອກຕໍ່ເສດຖະກິດຂອງ ປະເທດແມ່ນບັນຫາທີ່ຫຼີກລ້ຽງໄດ້ຍາກໃນຍຸກປັດຈຸບັນ. ການຜະລິດ ແລະ ການຄ້າ ຂອງປະເທດແມ່ນສອງອົງປະ ກອບເສດຖະກິດທີ່ມີຄວາມອ່ອນໄຫວໄວຕໍ່ສະພາບການ ປ່ຽນແປງຂອງເສດຖະກິດໂລກ. ຄວາມກົດດັນຕໍ່ຕ້ອງໄສ້ ການສະໜອງນໍ້າມັນໂລກທີ່ເກີດຈາກການປະຕິບັດການພິ ເສດດ້ານການທະຫານຂອງປະເທດລັດເຊຍຕໍ່ປະເທດຢູ ເຄນໄດ້ເຮັດໃຫ້ຕະຫຼາດນໍ້າມັນໂລກປ່ຽນປ່ວນ ເກີດຄວາມ ຍ້ານກົວດ້ານການສະໜອງບໍ່ພຽງພໍຍ້ອນການລົງໂທດ ດ້ານເສດຖະກິດຕໍ່ປະເທດລັດເຊຍທີ່ເປັນປະເທດສົ່ງ ອອກນໍ້າມັນໃຫຍ່ອັນດັບ 3 ແລະ ອາຍແກັສລາຍໃຫຍ່ ອັນດັບ 2 ຂອງໂລກ².

ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄານໍ້າມັນດິບຊື້ຂາຍໃນ ຕະຫຼາດໂລກຈາກທ້າຍປີ 2021 ໃນລາຄາລະຫວ່າງ 77,97 ໂດລາຕໍ່ບາເລວ ຫຼື ປະມານ 159 ລິດມາເປັນ 100,12 ໂດລາຕໍ່ບາເລວໃນວັນທີ 7 ເມສາ 2022³ (ເພີ່ມ ຂຶ້ນ 28%); ບວກກັບສະພາບເສດຖະກິດໂລກທີ່ຍັງບໍ່ ທັນພື້ນໂຕຢ່າງເຕັມທີ່ຈາກຜົນກະທົບຂອງການລະ ບາດ ຂອງໂຄວິດ-19 ໄດ້ເຮັດໃຫ້ປະເທດທີ່ມີຂະໜາດ ເສດຖະກິດນ້ອຍ ແລະ ເພີ່ງພາການນໍາເຂົ້າເປັນສ່ວນໃຫຍ່ ຕ້ອງພົບບັນຫາທີ່ທ້າທາຍຫຼາຍໃນການຄຸ້ມຄອງເສດຖະ ກິດມະຫາພາກໃຫ້ໜັ້ນໜ່ຽງໃນຊ່ວງເວລານີ້.

ສປປ ລາວ ນໍາເຂົ້ານໍ້າມັນ, ກົນຈັກ, ເຄື່ອງອີ ເລັກໂຕນິກ, ພາຫະນະຊະນິດຕ່າງໆ ແລະ ເຄື່ອງອຸປະ

ໂພກ-ບໍລິໂພກ ເປັນສ່ວນໃຫຍ່ໃນແຕ່ລະປີ ໂດຍໃນ 2020 ນໍ້າມັນເຊື້ອໄຟກວມ 9%, ກົນຈັກ, ເຄື່ອງອີເລກ ໂຕນິກ ແລະ ພາຫະນະຕ່າງໆ ກວມ 32%, ເຄື່ອງອຸປະ ໂພກ-ບໍລິໂພກ ກວມ 30% ແລະ ອື່ນໆ 29%⁴. ການ ເພີ່ງພາ ນໍາເຂົ້າສິນຄ້າສໍາເລັດຮູບ-ເຄິ່ງສໍາເລັດຮູບ ລວມທັງ ວັດຖຸດິບຮັບໃຊ້ການຜະລິດໄດ້ເຮັດໃຫ້ປະເທດມີຄວາມ ສ່ຽງທີ່ຈະໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໂດຍກົງຈາກວິກິດການຕ່າງໆ ທີ່ເກີດຂຶ້ນກັບເສດຖະກິດໂລກ.

ໃນສະພາບທີ່ລາຄານໍ້າມັນໂລກປັບຕົວເພີ່ມຂຶ້ນ ໃນປັດຈຸບັນ ບວກກັບຜົນກະທົບຈາກໂຄວິດ-19ຕໍ່ເສດ ຖະກິດຂອງ ສປປ ລາວ ໄດ້ກາຍເປັນແຮງກົດດັນຕໍ່ຜູ້ຜະ ລິດພາຍໃນປະເທດທີ່ກໍາລັງພື້ນຕົວຈາກໂຄວິດ ຕ້ອງພົບ ກັບບັນຫານໍ້າມັນແພງ ແລະ ພົບບັນຫາອັດຕາແລກປ່ຽນ ເງິນກີບທຽບກັບເງິນບາດ ແລະ ໂດລາອາເມລິກາທີ່ອ່ອນ ຄ່າຫຼຸດລົງຫຼາຍ. ທັງໝົດໄດ້ກະທົບຕໍ່ການຜະລິດ ແລະ ການຄ້າພາຍໃນປະເທດຢ່າງຫຼີກລ້ຽງບໍ່ໄດ້ ເຊິ່ງບົດສຶກສາ ນະໂຍບາຍຫຍໍ້ນີ້ຈະໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນສະພາບການດໍາເນີນ ທຸລະກິດທີ່ຕັ້ງຢູ່ນະຄອນຫຼວງເປັນຕົວຢ່າງໃນການອະທິ ບາຍຕໍ່ຜົນກະທົບຂອງນໍ້າມັນແພງ ແລະ ເງິນກີບອ່ອນຄ່າ ໃນປັດຈຸບັນ.

ວິທີການສຶກສາ

ການສຶກສາຈະເຮັດໃນຮູບແບບການອະທິບາຍ ສະພາບການຕົວຈິງທີ່ເກີດຂຶ້ນ ບວກກັບຂໍ້ມູນທີ່ເກັບກໍາ ຈາກບໍລິສັດ ແລະ ກຸ່ມຜູ້ຜະລິດກະສິກໍາຢູ່ນະຄອນຫຼວງ ວຽງຈັນ ລະຫວ່າງວັນທີ 14-25 ມີນາ 2022. ນອກນັ້ນ ຍັງໄດ້ນໍາໃຊ້ຂໍ້ມູນກ່ຽວຂ້ອງຕິດພັນກັບການຜະລິດ ແລະ ການຄ້າທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດເພື່ອອ້າງອີງ ແລະ ເປັນບົດຮຽນໃນການສະເໜີແນະມາດຕະການແກ້ໄຂຕໍ່ ບັນຫາທີ່ເກີດຂຶ້ນ.

¹ ຮອງຫົວໜ້າສະຖາບັນອຸດສາຫະກໍາ ແລະ ການຄ້າ

(ຄະນະຊ່ວຍວຽກຄົ້ນຄວ້າ: ນ. ພິລາວັນ ພິລາກ່ອງ, ທ.ສັນຕິສຸກ ສິສິມບັດ ແລະ ທ. ຈັນທະພອນ ສິລິບັນໂຍ)

² ຂໍ້ມູນປະເທດສະໜອງນໍ້າມັນໂລກ ຈາກ Statista (2020)

³ ຂໍ້ມູນຈາກອົງການປະເທດສົ່ງອອກນໍ້າມັນ OPEC (2022)

⁴ ຄິດໄລ່ຈາກສະຖິຕິນໍາເຂົ້າ, ກົມການນໍາເຂົ້າ ແລະ ສົ່ງອອກ

ສັງລວມສະພາບລາຄານໍ້າມັນ ແລະ ອັດຕາແລກປ່ຽນ

ລາຄານໍ້າມັນຈາກເດືອນມັງກອນ ເຖິງເດືອນເມສາ 2022 ໄດ້ປັບຂຶ້ນ 45% ສໍາລັບນໍ້າມັນແອັດຊັງ ແລະ ນໍ້າມັນກາຊວນ 64% ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ⁵. ອັດຕາແລກປ່ຽນລະຫວ່າງວັນທີ 4 ມັງກອນ - 8 ເມສາ 2022 ເງິນໂດລາອາເມລິກາ/ກີບ ອ່ອນຄ່າປະມານ 6% ແລະ ເງິນບາດ/ກີບ ອ່ອນຄ່າ 5%⁶ ແລະ ອັດຕາເງິນກີບ ເພີ່ ຈາກ 6,25% ໃນເດືອນມັງກອນເພີ່ມເປັນ 8,54% ໃນເດືອນມີນາ 2022 (ປ່ຽນແປງ 37%).

ສະພາບການຜະລິດກະສິກໍາ ແລະ ລ້ຽງສັດ

ຈາກການໃຫ້ຂໍ້ມູນຂອງຫົວໜ້າກຸ່ມປູກຜັກຢູ່ ເຂດເມືອງຫາດຊາຍຟອງໄດ້ອະທິບາຍວ່າລາຄານໍ້າມັນ ແພງ ແລະ ເງິນກີບອ່ອນຄ່າ ຍັງຖືວ່າບໍ່ທັນກະທົບຕໍ່ກັບ ການຜະລິດໃນໄລຍະດູແລ້ງຂອງປີ 2022 ເທົ່າໃດ ແຕ່ ຍອມຮັບວ່າຜົນກະທົບຈາກໂຄວິດ-19 ຍັງສົ່ງຜົນກະທົບ ຕໍ່ຜູ້ປູກພືດຜັກຫຼາຍສົມຄວນ ເພາະໄດ້ເຮັດໃຫ້ປະລິມານ ຄວາມຕ້ອງການຂອງຕະຫຼາດຫຼຸດລົງໃນຂະນະທີ່ເນື້ອທີ່ ປູກຜັກຍັງເທົ່າເກົ່າ; ປົກກະຕິແລ້ວຜົນຜະລິດຊ່ວງລະດູ ແລ້ງແມ່ນຈະອອກມາຫຼາຍເພື່ອສະໜອງໃຫ້ບັນດາເທດ ສະການ ແລະ ງານບຸນປະເພນີຕ່າງໆ ແຕ່ສອງປີຜ່ານມາ ເຖິງວ່າຜົນລະປູກຊ່ວງລະດູແລ້ງຈະມີຫຼາຍກໍບໍ່ສາມາດ ສ້າງລາຍຮັບໄດ້ຫຼາຍຕໍ່ຄອບຄົວຜູ້ປູກຜັກ.

ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄານໍ້າມັນ ແລະ ເງິນກີບ ອ່ອນຄ່າ ຈະມີຜົນກະທົບຢ່າງຫຼີກລ້ຽງບໍ່ໄດ້ໃນລະດູປູກ ຝັງໃນຊ່ວງລະດູຝົນ ເພາະລາຄາປຸຍ ແລະ ແນວພັນຜັກ ແມ່ນໄດ້ເລີ່ມປັບຕົວຂຶ້ນ ຕົວຢ່າງ ລາຄາປຸຍໄທສູດ 46-00-00 (50 ກິໂລ) ແລະ ສູດ 15-15-15 (50 ກິໂລ) ໃນ ເດືອນເມສາ 2022 ທຽບກັບລາຄາສະເລ່ຍຂອງປີ 2021 ເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 308.000ກີບ/ເປົາ ແລະ 337.000ກີບ/ ເປົາ ຫຼື ສູງຂຶ້ນປະມານ 22% ແລະ 17% ຕາມລໍາດັບ.

⁵ ລາຄານໍ້າມັນລາຍງານໂດຍກະຊວງອຸດສາຫະກໍາ ແລະ ການຄ້າ (ສົມທຽບລາຄາວັນທີ 1/1/2022 ແລະ 9/4/2022).

ດັ່ງນັ້ນ, ຜົນຜະລິດລະດູຝົນຈະມາເຖິງລາ ຄາພືດຜັກຈະ ເພີ່ມສູງຂຶ້ນຕາມການປ່ຽນແປງຂອງຕົ້ນທຶນ ທີ່ໄດ້ກ່າວມາ.

ຜູ້ລ້ຽງໝູ ແລະ ໄກ່ທົ່ວໄປກໍໄດ້ຮັບກະທົບຈາກ ລາຄາຫົວອາຫານນໍາເຂົ້າຈາກປະເທດໄທແພງຂຶ້ນປະ ມານ 29% ສໍາລັບໝູນ້ອຍ (ເປົາ 30ກິໂລ) ແລະ 8% ຫົວອາຫານໄກ່ນ້ອຍ (ເປົາ 30ກິໂລ). ຜູ້ລ້ຽງປາກໍມີຕົ້ນ ທຶນຊື້ຫົວອາຫານປາທີ່ນໍາເຂົ້າຈາກປະເທດໄທເພີ່ມຂຶ້ນປະ ມານ 60% (ເປົາ 25 ກິໂລ); ຕໍ່ສະພາບປ່ຽນແປງດ້ານ ຕົ້ນທຶນດັ່ງກ່າວໄດ້ເຮັດໃຫ້ລາຄາຊື້ໝູຢູ່ຕະຫຼາດສິດ ຂອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນໃນເດືອນເມສາພົບວ່າລາຄາ ຊື້ໝູກ້ອນແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນ 4%, ລາຄາໄກ່ລາດປອກ ເພີ່ມ 11% ແລະ ລາຄາປານິນ ເພີ່ມ 16% ຖ້າທຽບກັບ ເດືອນມັງກອນຂອງປີນີ້. ຢ່າງໃດກໍດີ ຊື້ໝູ, ໄກ່ ແລະ ປາ ຖືວ່າເປັນສິນຄ້າທີ່ຢູ່ໃນລາຍການຄຸ້ມຄອງດ້ານລາຄາ (ອີງຕາມດໍາລັດ 474/ນຍ) ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ລາຄາຂາຍໃນ ຕະຫຼາດປັບຂຶ້ນຊ້າໆເປັນແຕ່ລະຂັ້ນ.

ສະພາບການຄ້າຍ່ອຍ

ການຄ້າຍ່ອຍຢູ່ຕະຫຼາດນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ໄດ້ປັບຂຶ້ນລາຄາຂາຍສິນຄ້າປະເພດຕ່າງໆ. ສິນຄ້ານໍາເຂົ້າ ຮັບໃຊ້ຄົວເຮືອນຫຼາຍປະເພດເພີ່ມຂຶ້ນແຕ່ 15% ເຖິງ ຫຼາຍກວ່າ 50% ໂດຍຂຶ້ນກັບປະເພດຂອງສິນຄ້າຖ້າ ທຽບກັບລາຄາໃນຕົ້ນເດືອນມັງກອນ 2022. ຕົວຢ່າງ ລາຄານໍ້າປາຕຸກນ້ອຍ ຈາກ 10.000 ກີບ ເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 12.000 ກີບ, ນໍ້າມັນພືດ ຈາກ 20.000 ກີບ ເປັນ 28.000 ກີບ/ຕຸກ ແລະ ໜີ້ເຄິ່ງສໍາເລັດຮູບຈາກ 36.000 ກີບ ເປັນ 55.000 ກີບ/ແກັດ⁷. ການປັບ ລາຄາສິນຄ້າເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຮ້ານຄ້າຍ່ອຍຕ່າງໆແມ່ນໄປ ຕາມການປ່ຽນແປງຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງເງິນກີບກັບ ເງິນຕາຕ່າງປະເທດ ບວກກັບຕົ້ນທຶນການຂົນສົ່ງທີ່ສູງຂຶ້ນ ທີ່ເກີດຈາກລາຄານໍ້າມັນທຸກຊະນິດປັບຕົວສູງຂຶ້ນ.

⁶ ຄິດໄລ່ຈາກການລາຍງານອັດຕາແລກປ່ຽນຈາກ ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ (2022) ຄັ້ງວັນທີ 4/1/2022 ແລະ 9/4/2022.

⁷ ສົມທຽບຈາກລາຄາແຕ່ເດືອນມັງກອນ ຮອດ 5 ເມສາ 2022

ສະພາບການສະໜອງສິນຄ້າໃຫ້ບັນດາຮ້ານຄ້າ ຍ່ອຍສັງເກດວ່າຍັງເປັນປົກກະຕິ ແລະຖືວ່າຍັງບໍ່ມີປາກົດ ການຂາດແຄນສິນຄ້າທີ່ຈຳເປັນຕໍ່ຄົວເຮືອນໃນຊ່ວງຜ່ານ ມາ; ດັ່ງນັ້ນ, ການປັບຂຶ້ນລາຄາສິນຄ້າແມ່ນເກີດຈາກສະ ພາບເງິນເຟີ້ ແລະ ຕົ້ນທຶນການຂົນສົ່ງເປັນສຳຄັນ ໂດຍຜູ້ ປະກອບ ການແຈ້ງວ່າລາຄາທີ່ຊື້ຈາກປະເທດນຳເຂົ້າແມ່ນ ປ່ຽນແປງບໍ່ຫຼາຍ ແຕ່ກໍເປັນຫ່ວງລາຄາສິນຄ້າບາງຊະນິດ ເຊັ່ນປະເພດທາດແປ້ງ ແລະ ນ້ຳມັນພືດທີ່ອາດມີລາຄາ ເພີ່ມຂຶ້ນອະນາຄົດຍ້ອນວິກິດການປະຖະກັນລະຫວ່າງ ປະເທດລັດເຊຍ ແລະ ຢູເຄຼນ.

ນອກຈາກນັ້ນ ອີງຕາມການລາຍງານດັດສະນີລາ ຄາການຊົມໃຊ້ປະຈຳເດືອນມີນາ 2022^໑ ຊື້ໃຫ້ເຫັນວ່າ ສິນຄ້າຫຼາຍຊະນິດຈຳໜ່າຍຢູ່ບັນດາຕະຫຼາດໃຫຍ່ຕ່າງໆໃນ ຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ແມ່ນມີອັດຕາສ່ວນຂອງລາຄາ ເພີ່ມຂຶ້ນເກືອບທັງໝົດ ຖ້າທຽບກັບເດືອນກຸມພາ 2022; ປະເພດສິນຄ້າທີ່ຢູ່ໃນລາຍການຄຸ້ມຄອງໄດ້ປັບ ຕົວເພີ່ມ ຂຶ້ນເມື່ອສິມທຽບເດືອນມີນາ ແລະ ເດືອນກຸມພາ ໂດຍລວມເພີ່ມຂຶ້ນ 1,1% ແຕ່ຖ້າທຽບກັບໄລຍະດຽວ ຂອງປີຜ່ານມາແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນເຖິງ 7%. ອັດຕາການປ່ຽນ ແປງຂອງລາຄາໃນໝວດສິນຄ້ານີ້ລວມມີນ້ຳມັນເຊື້ອໄຟ 14,9%↑, ຄຳຮູບປະພັນ 6%↑, ອາຍແກັສ 3,7%↑, ແລະ ອາຫານສິດ 1,6%↑. ໃນກໍລະນີສິນຄ້າທີ່ຢູ່ນອກ ລາຍການຄຸ້ມຄອງຂອງລັດຖະບານ ໂດຍລວມກໍມີການ ປ່ຽນແປງດ້ານລາຄາເພີ່ມຂຶ້ນ 1,52%; ໃນນີ້ໝວດສິນຄ້າ ປະເພດອາຫານສຳເລັດຮູບ ແລະທາດແປ້ງເພີ່ມຂຶ້ນຫຼາຍ ກວ່າໝູ່ 4,3%↑ ທຽບກັບເຄື່ອງປຸງແຕ່ງອາຫານ 3,5%↑, ແລະ ເຄື່ອງຕື່ມບໍ່ແມ່ນທາດເຫຼົ້າ 1,7%↑.

ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄາສິນຄ້າຍັງເກີດຂຶ້ນໃນ ບັນດາສິນຄ້າທີ່ຜະລິດຢູ່ພາຍໃນປະເທດ ເຊິ່ງອັດຕາການ ປ່ຽນແປງດ້ານດັດສະນີລາຄາໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນ 6,1% ໃນເດືອນ ມີນາ ຈາກ 5,3% ໃນເດືອນກຸມພາ (ປ່ຽນແປງ 15,1%). ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງສິນຄ້າທີ່ຜະລິດຢູ່ພາຍໃນປະເທດໄດ້

ສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນເຖິງຕົ້ນທຶນຂອງການຜະລິດທີ່ສູງຂຶ້ນ ຈາກຜົນກະທົບຂອງການປ່ຽນແປງດ້ານອັດຕາແລກປ່ຽນ ແລະ ລາຄານ້ຳມັນໃນໄລຍະຜ່ານມາ. ສິນຄ້ານຳເຂົ້າຂອງ ເດືອນ ມີນາໂດຍລວມລາຄາປັບຕົວສູງຂຶ້ນ 14% ຈາກ 11,7% ໃນເດືອນກຸມພາ (ປ່ຽນແປງ 20%); ຢ່າງໃດກໍດີ ຖ້າທຽບກັບປະເທດໄທມີອັດຕາເງິນເຟີ້ຕໍ່ລາຄາສິນຄ້າໂດຍ ລວມແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນເຊັ່ນກັນ ແຕ່ກໍມີອັດຕາສ່ວນໜ້ອຍ ກວ່າປະເທດລາວ ຄື 1,06% ໃນເດືອນກຸມພາ ແລະ 0,66% ຂອງເດືອນມີນາ^໑ (ຖ້າສິມທຽບເດືອນກຸມພາ ແລະ ມີນາ ປ່ຽນແປງຫຼຸດລົງ 38%) ເຊິ່ງໝາຍວ່າລາຄາ ສິນຄ້າຢູ່ປະເທດບໍ່ເພີ່ມຂຶ້ນຫຼາຍ.

ສະຫຼຸບລວມ

ການປ່ຽນແປງຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນ ບວກກັບ ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄານ້ຳມັນນັບແຕ່ຕົ້ນປີໄດ້ເຮັດໃຫ້ຕົ້ນ ທຶນການຜະລິດກະສິກຳເພີ່ມຂຶ້ນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນປຸຍ ເຄມີ ແລະ ຫົວອາຫານສັດທີ່ໄດ້ນຳເຂົ້າມາຈາກຕ່າງປະ ເທດ. ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຕົ້ນທຶນການຜະລິດລ້ຽງສັດໄດ້ ເຮັດໃຫ້ລາຄາສິນຄ້າຊີ້ນໝູ, ໄກ່ ແລະ ປາ ຕ່າງກໍເພີ່ມຂຶ້ນ ທັງໝົດ ຖ້າສິມທຽບຕົວເລກຂອງເດືອນເມສາ ກັບເດືອນ ມັງກອນຂອງປີນີ້. ພຶດຜັກກໍມີທິດທາງຂອງລາຄາເພີ່ມ ຂຶ້ນໃນລະດູຜົນເກັບກ່ຽວລະດູຝົນຈະມາເຖິງເພາະລາຄາ ປຸຍແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນຫຼາຍກວ່າ 17%. ເມື່ອສັງລວມແລ້ວ ການປ່ຽນແປງດັ່ງກ່າວໄດ້ກະທົບໂດຍກົງຕໍ່ຜູ້ບໍລິໂພກທີ່ ຕ້ອງຊື້ໃນລາຄາທີ່ແພງຂຶ້ນທັງສິນຄ້າຜະລິດຢູ່ພາຍໃນ ແລະ ນຳເຂົ້າ. ສິ່ງທີ່ເຫັນໄດ້ຈະແຈ້ງແມ່ນລາຄາສິນຄ້ານຳ ເຂົ້າປະເພດພະລັງງານ (ນ້ຳມັນລົດ ແລະ ອາຍແກັສ) ແລະ ປະເພດອາຫານສຳເລັດຮູບທີ່ໄດ້ປ່ຽນແປງຫຼາຍຖ້າສິມ ທຽບແຕ່ເດືອນມັງກອນ ຫາ ເດືອນເມສາ.

ການປ່ຽນແປງດ້ານລາຄາສິນຄ້າຢູ່ລາວໂດຍລວມ ສັງເກດເຫັນວ່າແມ່ນໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກການປ່ຽນແປງ ດ້ານອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງເງິນກີບກັບເງິນຕາຕ່າງປະເທດ

^໑ ບົດລາຍງານສະພາບອັດຕາເງິນເຟີ້ ເດືອນມີນາ 2022 ຈາກ ສູນ ສະຖິຕິແຫ່ງຊາດ.

^໑ ຂໍ້ມູນລາຍງານຈາກກະຊວງພານິດໄທ (2022)

ດັ່ງນັ້ນ ມາດຕະການທີ່ຈະຊ່ວຍຮັບມືກັບສະພາບການດັ່ງກ່າວແມ່ນອາດຕ້ອງໃຊ້ມາດຕະການດ້ານການເງິນ ເຊັ່ນ ເພີ່ມອັດຕາດອກເບ້ຍທະນາຄານໃນຊ່ວງໄລຍະນີ້ໃຫ້ສູງຂຶ້ນເພື່ອດຶງດູດເງິນຕາຕ່າງປະເທດໃຫ້ເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານ, ຄຸ້ມຄອງການແລກປ່ຽນເງິນຕາຕ່າງປະເທດໃຫ້ເຂັ້ມງວດ, ສົ່ງເສີມການຊຳລະສິນຄ້າສົ່ງອອກໂດຍຜ່ານບັນຊີຢູ່ທະນາຄານພາຍໃນປະເທດ ແລະ ທຸກທຸລະກຳການຄ້າ-ບໍລິການຕ່າງໆຢູ່ພາຍໃນປະເທດຕ້ອງເປັນເງິນກີບ. ນອກຈາກນັ້ນ, ການສົ່ງເສີມຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ການຜະລິດພາຍໃນປະເທດກໍເປັນມາດຕະການທີ່ສຳຄັນຫຼາຍທັງໃນໄລຍະກາງ ແລະ ຍາວ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ປະເທດຫຼຸດຜ່ອນການເພີ່ງພາການນຳເຂົ້າ ແລະ ກຸ້ມຕົນເອງສຳລັບສິນຄ້າທີ່ມີຄວາມຈຳເປັນໃນຊີວິດປະຈຳວັນ. ມາດຕະການສົ່ງເສີມການສົ່ງອອກສິນຄ້າທ່າແຮງຕ່າງໆຈະຊ່ວຍສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ານເງິນຄັງສຳຮອງຂອງປະເທດ ແລະ ສ້າງຄວາມໝັ້ນທ່າງຂອງຄ່າເງິນກີບໃນອະນາຄົດ.



ເອກະສານອ້າງອີງ

ກະຊວງພານິດໄທ. (2022). Consumer Price Index.

Retrieved from

www.price.moc.go.th/price/cpi/index_new_e.asp

ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ. (2022). ອັດຕາເງິນເຟີ້.

Retrieved from www.bol.gov.la

OPEC. (2022). OPEC Basket Price. Retrieved from www.opec.org/opec_web/en/data_graphs/40.htm

Statista. (2020). Leading Countries Based on Natural Gas Production in 2020. Retrieved from www.statista.com/statistics/264771/top-countries-based-on-natural-gas-production/